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Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor: 2024-ben az a cél, hogy a családok legyenek a középpontban  
2023. december 21. – MTI, Magyar Nemzet, Origo, Mandiner, Index, Telex, Magyar Hírlap  

A miniszterelnök több kérdést is kapott a legutóbbi uniós csúccsal, Ukrajna csatlakozási 

tárgyalásaival és támogatásával kapcsolatban a csütörtökön Budapesten tartott nemzetközi 

sajtótájékoztatón. Orbán Viktor felidézte, hogy nyolc órán keresztül próbálkozott meggyőzni a 

többi tagállamot arról, hogy ne kezdjék el az ukrán csatlakozási tárgyalásokat, mert az hiba 

lenne. Úgy fogalmazott: "Magyarország nem tart igényt a Kasszandra-szerepre", nem gondolja 

azt, hogy meg fogja tudni mondani, mi fog történni. De vannak tapasztalatai, hiszen pontosan 

ilyen szembenállás volt a migrációval kapcsolatban is, amivel kapcsolatban nagy baj lett az EU-

ban - mutatott rá. Hozzátette: ha a magyarok hosszú évek után is kitartanak amellett, hogy az 

ukrán csatlakozás nem jó, akkor még mindig ott van a magyar parlament döntése, amelynek 

jóváhagyása nélkül Ukrajnát nem lehet felvenni az EU-ba. Kitért arra is, hogy szerinte a tagság 

helyett realisztikusabbat, stratégiai partnerséget kellene ajánlani Ukrajnának. A pénzügyi 

kérdésekről szólva azt hangsúlyozta, hogy Ukrajna támogatására van lehetőség az uniós 

költségvetésen kívül is. Nagyon fontos ügynek nevezte a kárpátaljai magyarságot érintő 

ukrajnai törvénymódosítást, kiemelve: a kisebbségvédelmi szabályozások semmit sem érnek, 

ha a vonatkozó joggyakorlat nem szilárdul meg. Tanulmányozzák az új törvényt is, és nem 

akarják annak az értékét alábecsülni, de ők egy másik megoldást javasoltak az ukránoknak - 

jegyezte meg, felvetve: 2015-ben Ukrajna "elvett" egy jogszabályt a magyaroktól, miért nem 

adják vissza azt a törvényt a hozzá tartozó gyakorlattal együtt? 

 

Orbán Viktor: a magyar kormány minden lehetséges eszközzel segít a 
székelyudvarhelyi tragédia érintettjeinek  
2023. december 21. – MTI, Krónika, hirado.hu, maszol.ro 

A magyar kormány minden lehetséges eszközt megad a székelyudvarhelyi iskolai tragédia 

érintettjeinek, illetve a leomlott épület újjáépítésére – jelentette be Orbán Viktor 

miniszterelnök csütörtöki, budapesti nemzetközi sajtótájékoztatóján. „Semjén Zsolt 

miniszterelnök-helyettes úr kapott egy felkérést a kormánytól, hogy álljon rendelkezésre, és 

minden lehetséges kormányzati eszközt adjon meg az érintetteknek. Az iskola dolgozóinak, 

tanulóinak, meg az iskolának magának is, ha az újjáépítéshez a helyi források nem lenének 

elegendőek. Remélem, hogy Semjén Zsolt hamarosan a részletekről is be tud számolni” – 

jelentette ki Orbán Viktor. 
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Gyorssegéllyel támogatja a román kormány az udvarhelyi tragédiában elhunyt 
fiú családját és a három sérült diáklányt  
2023. december 21. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Gyorssegéllyel támogatja a kormány a székelyudvarhelyi tragédiában elhunyt fiú családját és a 

három sérült diáklányt. Erről a Ciolacu-kabinet csütörtöki ülésén született döntés. Mihai 

Constantin kormányszóvivő az ülést követő sajtótájékoztatón elmondta, a kormány összesen 

915 500 lej gyorssegélyt utal ki 208 család és egyedülálló személy számára, akik tűzvész, 

természeti csapások, baleset vagy egészségi problémák miatt nehéz helyzetbe kerültek. 

Támogatásban részesülnek a székelyudvarhelyi tragédia áldozatai is. A két könnyebben sérült 

lánynak egyenként 8000 lej, a súlyosan sérült lánynak 10 000 lej, az elhunyt fiú családjának 

szintén 10 000 lej gyorssegélyt utalnak ki.  

 

A székelyudvarhelyi falomlásban megsérült három lány közül kettő csütörtökön 
elhagyhatja a kórházat  
2023. december 21. – Krónika, maszol.ro, Bihari Napló, szekelyhon.ro 

A székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium kollégiumában történt falomlásban megsérült 

három diáklány közül kettő csütörtökön elhagyhatja a kórházat – nyilatkozta az Agerpres 

hírügynökségnek a székelyudvarhelyi polgármesteri hivatal szóvivője. Zörgő Noémi elmondta, 

hogy a lányok egészségi állapota jó, és pszichológiai tanácsadásban részesülnek. A harmadik 

lány súlyosan megsérült, korábban válságos állapotban szállították egy marosvásárhelyi 

kórházba. A falomlásban életét vesztette egy 17 éves fiatal, akit csütörtökön kísérnek utolsó 

útjára a szülőfalujában, Farkaslakán. A fiút kihúzták a romok alól, de nem sikerült 

újraéleszteni. Halálát az elszenvedett súlyos zúzódások okozták. 

 

Kelemen Hunor: egy év, négy választás, évtizedre szóló döntés  
2023. december 21. – Krónika, szekelyhon.ro 

„Washingtonban, Brüsszelben és Bukarestben is forrón tartjuk a magyar ügyet. Ha mi ott 

vagyunk, jó a magyaroknak, és nem hagyjuk, hogy mások félretájékoztassanak, vagy ellenünk 

dolgozzanak” – mondta Kelemen Hunor az interjúban. Hozzátette: Azért mentünk, hogy 

tájékoztassuk a politikai döntéshozókat a romániai magyar közösség rendezetlen ügyeiről, 

beszéljünk a kihívásokról itt a térségben, Romániában, és támogatókat szerezzünk a magyar 

kisebbség ügyének az Amerikai Egyesült Államokban. Mindenhol elmondtuk: komoly veszélyt 

jelent Romániára és a magyarokra a szélsőséges, populista, legionárius retorikájú AUR 

megerősödése. Egy újra erősödő kisebbségellenes hangulat nem kedvez az ország 

stabilitásának, csak a feszültségeket növeli. 

 

Izsák Balázs az autonómiastatútumok beterjesztéséről: nem az elemzők, hanem 
a közösség akaratát kell követni  
2023. december 21. – Krónika 

A Székely Nemzeti Tanács (SZNT) azt várja el a román hatóságoktól és intézményvezetőktől, 

beleértve Marcel Ciolacu miniszterelnököt, hogy tisztelettel kezeljék a székely 
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autonómiatörekvést. Izsák Balázs elnök mindezt Székelyföld autonómiastatútuma ötödik 

beterjesztésének apropóján fogalmazta meg. Mint arról beszámoltunk, szerdán három 

autonómiatervezetet nyújtott be egyéni képviselői törvényjavaslatként a bukaresti 

képviselőházban Zakariás Zoltán, az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ), valamint Kulcsár-

Terza József, a Magyar Polgári Erő (MPE) elnöke. Mindketten az RMDSZ színeiben szereztek 

törvényhozói mandátumot. Izsák Balázs csütörtökön kibocsátott közleményében úgy értékeli: 

Kulcsár-Terza József képviselő „kiváló politikai ösztönnel” érezte meg, hogy a jelenlegi 

bonyolult világpolitikai helyzetben nem az elemzők értékelését kell követnie, hanem az általa 

képviselt közösség akaratát. (Miközben az EMSZ egy nappal korábban azt közölte, hogy a 

statútumokat Zakariás Zoltán terjesztette be, az SZNT elnöke szerint Kulcsár-Terza a 

beterjesztő, és a törvénykezdeményezést Zakariás is ellátta kézjegyével). Az SZNT elnöke 

leszögezte: a székelység nem tétlen szemlélője a közéletnek, hanem cselekvő alakítója. 

 

Temetésen érte a jó hír 34 évvel ezelőtt, hogy megbukott Ceaușescu rendszere  
2023. december 21. – Krónika 

Az 1989-es decemberi események során a romániai karhatalom Tőkés Lászlót Temesvárról 

rendőri kísérettel Menyőbe szállította. A Szilágycsehtől 12 kilométerre fekvő zsákfalut 

rendőrök őrizték, idegen személy nem közelíthette meg. Elsőként a szilágycsehi református 

lelkipásztor, Molnár Kálmán próbálta felvenni vele a kapcsolatot. A nyugalmazott szilágycsehi 

lelkész a Krónikának adott interjúban felelevenítette a 34 évvel ezelőtti forradalmi 

eseményeket, a rendszerváltó pillanatok kegyelmi állapotát.  

 

Adtak pénzt az önkormányzatoknak az alárendeltségükbe tartozó kulturális 
intézmények finanszírozására 
2023. december 21. – maszol.ro, Krónika, szekelyhon.ro 

Közel 300 millió lejt utalnak ki a helyi önkormányzatoknak, főként az alárendeltségükbe 

tartozó kulturális intézmények kiadásainak fedezésére ,jelentette be Marcel Ciolacu a 

csütörtöki kormányülés elején. A miniszterelnök elmondta, hogy elsősorban a filharmóniák, 

színházak és operák költségeit fedezik. „Ez a kormány mindig hűséges partnere lesz a helyi 

önkormányzatoknak, és megpróbálja visszahelyezni a kultúrát az őt megillető helyre” – idézi a 

kormányfőt az Agerpres hírügynökség. Arról megfeledkezett, hogy augusztusban még 

korlátozni akarták a kultúra önkormányzatok általi finanszírozását, azt remélve ezzel csökken 

a költségvetési hiány. Ezt az RMDSZ végül megakadályozta. Végül letettek arról a tervről, hogy 

a helyi hatóságok alárendeltségében működő kulturális intézmények finanszírozását a saját 

bevétel által kitett százalékhoz kötik. December közepén 66, önkormányzati alárendeltségben 

működő színháznak, operának, bábszínháznak és filharmóniának szavazott meg állami 

finanszírozást a kormány. 
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Utolsó útjára kísérték Sipos Dávidot, a székelyudvarhelyi iskolai tragédia 
áldozatát 
2023. december 21. – maszol.ro 

Szülőfalujában, Farkaslakán kísérték utolsó útjára Sipos Dávidot, a székelyudvarhelyi Tamási 

Áron Gimnázium bentlakásépületénél történt falomlás áldozatát. A Tamási Áron síremléke 

szomszédságában található temetőben több százan, családtagok, rokonok, barátok, osztály- és 

iskolatársak, ismerősök és ismeretlenek vettek részt a csütörtöki gyászszertartáson és 

búcsúztak el a székelyudvarhelyi Palló Imre Művészeti Líceum diákjától. „Ha zokogva is, ha 

nehezen is, ki tudjuk-e mondani: Uram, nem értjük! Nem fogjuk fel a történteket! De 

belekapaszkodunk a te kezeidbe, a te szavaidnak a vigasztaló erejébe, és megpróbáljuk 

elsuttogni: igen, Uram! Hisszük, hogy te vagy a Krisztus, az Isten fia, az élet és a halál ura. Te 

vagy az, aki kebledre ölelted Dávidot, és idővel meg fogod gyógyítani a megsebzett szíveket is” 

– hangzott el a gyászbeszédben. Sipos Dávid Gábor karácsonykor töltötte volna a 18. életévét. 

 

Továbbra is kritikus állapotban van Orsolya  
2023. december 21. – szekelyhon.ro 

Nem javult az állapota, továbbra is kritikus állapotban van Orsolya, akit hétfőn szállítottak 

Marosvásárhelyre, miután Székelyudvarhelyen maga alá temette a részben összedőlt 

bentlakás. A X. osztályos diáklányt öntudatlan állapotban mentettek ki a romok alól, sikerült 

újraéleszteni, majd Marosvásárhelyre, a sürgősségi klinikai kórházba szállították. A kórház 

sajtószóvivője, Mariana Negoita csütörtökön délelőtt a szekelyhon.ro érdeklődésére azt 

nyilatkozta, hogy továbbra is életveszélyes állapotban van.  

 

Magyar felirat került ki Kolozsvár központjának egyik ikonikus épületére  
2023. december 21. – Krónika 

Jelenleg zajlik az egykori kolozsvári Központi Szálloda (későbbi nevén Melody) felújítása, ami 

kapcsán „talán-talán látszik már a fény az alagút végén!” – írta Facebook-bejegyzésében 

Szenkovics Dezső, a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem (EMTE) Kolozsvári Karának 

dékánja. A kincses város Főterén található értékes ingatlant 2020-ban vásárolta meg az erdélyi 

magyar magánegyetemet működtető alapítvány, ez lett a Sapientia EMTE-n zajló 

néptáncoktatás helyszíne és az Erdélyi Hagyományok Háza Alapítvány kolozsvári székhelye, 

melyben jelenleg belső felújítás zajlik, illetve melynek a homlokzata és a teljes tetőszerkezete 

is megújul. Szenkovics Dezső a közösségi médiában számolt be arról, hogy az egykor 

emblematikusnak számító szállodaépület Magyar utcai (Bulevardul 21 Decembrie 1989) 

homlokzatára visszakerült az eredeti kétnyelvű (magyar-román) felirat. A jelenleg 

felállványozott épület a jövőben rendezvényeknek is helyet ad majd. 
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Lezárult a konzultáció, elkészült az ideális politikai vezető prototípusa Bihar 
megyében 
2023. december 21. – maszol.ro 

Közel hétezer Bihar megyei töltötte ki az RMDSZ Bihar megyei konzultációs kérdőíveit. Az 

online válaszadók többsége szerint településük jó irányba fejlődött az elmúlt három évben, 

ugyanakkor feltérképezték egy ideális vezető legfőbb tulajdonságait is. „Akkor amikor egy 

országos felmérés 1200-1300-nál megáll, akkor mi Bihar megyében azt tudjuk elmondani, 

hogy közel 7 ezer ember válaszolta meg a feltett kérdéseket. Ebből a 15 százalék, egész pontosan 

907-en online válaszoltak. (…) Nagyon pozitív volt a visszajelzés” – számolt be a novemberben 

meghirdetett konzultációról Szabó Ödön. Az RMDSZ Bihar megyei elnöke csütörtöki 

sajtótájékoztatóján emlékezett arra, hogy az elmúlt hónap során a helyiek prioritásait kutatták, 

komplex kérdéssorra válaszolva igyekeztek felmérni az igényeket és szükségleteket. Meglátása 

szerint pozitív visszajelzéseket kaptak, ugyanakkor szerinte a helyi vezetőknek is meg kell 

érteniük mennyire fontos elbeszélgetniük a választókkal. „Kialakult egy párbeszéd, de a 

párbeszédet folyamatosan fent kell tartani” – vélekedett. 

 

RMDSZ: az erdélyi magyarság 18 kulturális intézménye részesül 
kormánytámogatásban  
2023. december 21. – szekelyhon.ro 

Az erdélyi magyarság 18 előadóművészeti intézménye részesül abból a 218 millió lejes 

keretösszegű támogatásból, amelynek szétosztásáról a fejlesztési minisztérium előterjesztése 

nyomán csütörtökön döntött a kormány – tudatta a RMDSZ. Az önkormányzatok 

alárendeltségében működő színházak, bábszínházak, operák és filharmóniák működésének 

támogatására a helyi jövedelemadókból származó bevételek két százalékát különítették el: ezt 

a finanszírozási mechanizmust az RMDSZ dolgozta ki és léptette életbe, amíg kormányon volt 

– mutatott rá Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője, volt fejlesztési és közigazgatási 

miniszter. A támogatásban országszerte 45 település 68 kulturális intézménye részesül, 

közöttük 18 erdélyi magyar intézmény is.  

 

Gazdasági furfang Bukarestből: időhúzással egyre több pénzhez jut az állam az 
önkormányzatok kárára  
2023. december 21. – szekelyhon.ro 

Minden előrejelzés és egyeztetés nélkül 12 milliárd lejt von el a kormány az önkormányzatok 

2024-es büdzséjéből. „Keletről – Bukarestet is beleértve – nem jön sem jólét, sem szabadság” 

– vélekedett Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere. Nemcsak az említett politikai stikli, 

de a parlamentben a napokban szélsőségesek által kirobbantott botrány, az RMDSZ-es 

honatyák megtámadása is a szokásosnál kissé borúlátóbb véleményalkotásra sarkallta az 

elöljárót. „Optimista szemlélettel elképzelhető, hogy ez a kormányrendelet februárban a 

parlament elé kerül, hogy törvényként szentesítsék, és akkor újból van esély megváltoztatni, 

azonban addig is – vagy éppen ameddig a szenátus napirendjére kerül – havonta több mint 

másfél millió lejjel rövidül meg a város büdzséje. A kormánynak most az az érdeke, hogy húzza 
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az időt, mert minden hónapban egymilliárdot tud elvonni az önkormányzatoktól” – 

magyarázta a kormányzati logikát a polgármester.  

 

Végre: autópályán utazhatunk Kolozsvártól Marosvásárhelyig 
2023. december 21. – maszol.ro, Krónika 

Ünnepélyes formaságok nélkül csütörtökön 15 órakor megnyitották a Maroskece és 

Aranyosgyéres közötti 16 kilométeres sztrádaszakaszt, így immár Kolozsvár (illetve Gyalu), 

pontosabban Magyarnádas és Marosvásárhely között autópályán lehet közlekedni. A kivitelező 

több mint fél évvel a határidő előtt végzett a munkálatokkal. Az észak-erdélyi autópálya immár 

133 kilométer hosszan használható a Kolozs megyei Magyarnádas és Marosvásárhely között. 

Szeptember közepén átadták a forgalomnak az észak-erdélyi autópálya Berettyószéplak és 

Szilágynagyfalu közti szakaszát is. Ezzel a 13,5 kilométeres sztrádaszakasszal 1004 kilométerre 

nőtt a romániai autópályák és gyorsforgalmi utak teljes hossza. A Berettyószéplak és 

Szilágynagyfalu közti autópályának azonban egyelőre sok haszna nincs, mert nem csatlakozik 

egyéb, korábban elkészült sztrádaszakaszokhoz. 

 

Ajándékcsomagokkal lepte meg a székelyudvarhelyieket a Nemzetstratégiai 
Kutatóintézet  
2023. december 21. – szekelyhon.ro 

Nyugdíjasok, rászorulók karácsonyát szeretné boldogabbá tenni Székelyföldön a 

Nemzetstratégiai Kutatóintézet (NSKI), amely 1500 adventi ajándékcsomagot osztott ki 

egyházi és civil szervezetek bevonásával. Lelki elégtételt is jelent számára, hogy örömet 

szolgáltathat a székelyudvarhelyieknek, hiszen ezáltal is úgy érzi, hogy nem szakadt el a 

várostól budapesti megbízatása óta – fejtette ki a szekelyhon.ro-nak Szász Jenő, az NSKI 

elnöke, hogy miért tartja fontosnak a tíz éve folyamatosan megszervezett akciójukat. Szász 

Jenő arról is beszélt, hogy Kárpát-medencei magyar karácsony elnevezésű programjuk 

részeként idén további 4500 ajándékcsomagot juttattak el a nehéz körülmények között élő 

kárpátaljai magyarok számára is. Úgy gondolja, hogy a projekt részeként összekapcsolódhat az 

anyaország a határon kívüli nemzetrészekkel.  

 

Hargita megye összefog a hétfői tragikus udvarhelyi események kárvallottjainak 
megsegítésére 
2023. december 21. – maszol.ro 

Összefog Hargita megye három térsége, és a kormánytól kapott támogatást 

Székelyudvarhelynek adják, hogy segítsék a Tamási Áron Gimnáziumot a hétfői tragikus 

események után. Költségvetésmódosításról szavaztak, és megtartotta éves beszámolóját a 

Csíkszeredai Megyei Sürgősségi Kórház részéről Konrád Judit menedzser Hargita Megye 

Tanácsának november 21-i rendkívüli ülésén, amelyet a megyei kórház könyvtártermében 

tartottak, közölte a megyei önkormányzat sajtószolgálata. Az ezúttal a megyei sürgősségi 

kórházban megtartott tanácsülésen a három területi RMDSZ-szervezet egyöntetű döntése 

szerint 1,2 millió lejjel támogatják célirányosan Székelyudvarhely önkormányzatát a hétfői 

E
rd

é
ly

 

https://maszol.ro/belfold/Vegre-autopalyan-utazhatunk-Kolozsvartol-Marosvasarhelyig#google_vignette
https://szekelyhon.ro/aktualis/ajandekcsomagokkal-lepte-meg-a-szekelyudvarhelyieket-a-nemzetstrategiai-kutatointezet
https://szekelyhon.ro/aktualis/ajandekcsomagokkal-lepte-meg-a-szekelyudvarhelyieket-a-nemzetstrategiai-kutatointezet
https://maszol.ro/belfold/Hargita-megye-osszefog-a-hetfoi-tragikus-udvarhelyi-esemenyek-karvallottjainak-megsegitesere#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Hargita-megye-osszefog-a-hetfoi-tragikus-udvarhelyi-esemenyek-karvallottjainak-megsegitesere#google_vignette


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. december 20. 

 

 

tragikus események okozta anyagi károk helyrehozatalára. „Ez egy felelős döntés az RMDSZ 

három Hargita megyei területi szervezete részéről, bízom benne, hogy képes lesz felelősen 

felhasználni Székelyudvarhely városvezetése” – tette hozzá Hargita Megye Tanácsának elnöke. 

 

Tomáš Nagy lett a Komáromi Járási Hivatal új elöljárója 
2023. december 21. – ma7.sk 

2022. december 15-átől Marek Mihály töltötte be a Komáromi Járási Hivatal elöljárói 

tisztségét, tehát egy év és öt nap volt a hivatali ideje, idén december 21-től hatályos ugyanis az 

új elöljáró, Nagy Tomáš kinevezése. A belügyminiszter javaslatára a kormány egy nappal 

korábban határozott a személycseréről. Tomáš Nagy a Nyitra megyei Regionális Útkezelő és 

Karbantartó Rt. komáromi részlegének vezetője, korábban a komáromi önkormányzati cégnél, 

a Comorra Servisnél töltött be igazgatói posztot 2014 és 2019 között. 2007-től a komáromi 

futballklub, a KFC elnöke volt. Erről a pozícióról nem egész öt év múltán lemondott. Az új 

elöljáró a 2022-es megyei önkormányzati választásokon a Smer és a Szlovák Nemzeti Párt 

jelöltjeként indult, képviselővé viszont nem választották meg. Az őt ismerők szerint magyarul 

folyékonyan beszél. Közösségi oldalán szlovákul kommunikál. 

 

Hamran eldöntötte, indul-e az államfőválasztáson 
2023. december 21. – ma7.sk, felvidék.ma 

Hamran István a Sme videós műsorában már arról beszélt, ahhoz, hogy az ember jelöltesse 

magát köztársasági elnöknek, professzionális háttér vagy olyan életút szükséges, hogy induljon 

egy ilyen posztért. Úgy fogalmazott, "azt hiszem, én nem jelöltetem magam”. Hamran 

hozzátette, valószínűnek tartja, hogy egyáltalán nem lép be a pártpolitikába, mert a családja 

ellenezne egy ilyen lépést. 

 

Érsekújvár a ZMOS tagja marad, félrevezető volt a kilépésről szóló tájékoztatás 
2023. december 21 – ma7.sk, Új Szó 

Érsekújvár a Szlovákiai Városok és Falvak Társulásának (ZMOS) tagja marad, a városháza 

közlése szerint félrevezető volt a kilépésről szóló tájékoztatás. Valójában 17-ből 15 városi 

képviselő a maradás mellett szavazott. „Örülök, hogy tisztázódott a helyzet. Klein Ottokár, 

Érsekújvár polgármestere biztosított afelől, hogy a város nem lép ki a ZMOS-ból. Ellenkezőleg, 

bővíteni akarja az együttműködést. Örülök, hogy így döntött a város” – jelentette ki Jozef Božik, 

a ZMOS elnöke. Érsekújvár jelenleg a ZMOS-nak és a Szlovákiai Városok Uniójának (ÚMS) is 

tagja, ám az utóbbi alapszabálya ezt nem teszi lehetővé. „Az ÚMS azért módosította így az 

alapszabályát, mert az állami vezetőkkel folytatott tárgyalásokon nem volt világos, hogy 

egyesek éppen melyik önkormányzati társulást képviselik, mivel több város az ÚMS-nek és a 

ZMOS-nak is tagja” – közölte az érsekújvári városháza. Az érsekújvári városi képviselőknek 

arról kellett dönteniük, hogy a város kilépjen-e a ZMOS-ból, és csak az ÚMS-nek legyen a tagja, 

ám végül a ZMOS-ban való maradást szavazták meg. 
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A bátkaiak bevették az elnöki palotát  
2023. december 21. – ma7.sk 

A bátkai alapiskolások nemrég Pozsonyban jártak, s nem is akárhol, Zuzana Čaputová 

köztársasági elnök hívta őket vendégsége. Történt ugyanis, hogy a bátkaiak lehetőséget kaptak 

arra, ők rajzolják meg a köztársasági elnök idei karácsonyi üdvözlőlapjait. A bátkaiak 21 képpel 

neveztek be, közülük  a kilencedikes Bari Kevin rajzait ki is választották, így könnyen lehet, 

hogy az idén az kerül III. Károly király vagy Ferenc pápa asztalára. Ez a verseny először 2002-

ben került megrendezésre a Csemadok Rimaszombati Területi Választmánya 

kezdeményezésére, Csáky Pál akkori miniszterelnök-helyettes támogatásával, s azóta egy 

sárgaságjárványos évet s a COVID időszakát kivéve minden évben megtartottuk – mondja az 

igazgatónő, aki szerint kár, hogy a felmenő jellegűvé vált verseny az idén a hatodik évfolyamtól 

kezdődően rendezték meg, így az alsótagozatosak kimaradtak. Így is mintegy hetvenen jöttek 

el, a Várgedei Alapiskola kivételével a régió összes teljes szervezettségű alapiskolája 

képviseltette magát. Sebők Csilla azt is örömmel újságolja, hogy az évek során a régió legjobb 

szlovák szakemberei, tanárok, színházi rendezők, írók (Marta Hlušiková, Ľubomír Šárik, 

Milana Jutková, Marián Lacko) fogadták el meghívásukat a zsűribe, amely emelte a verseny 

színvonalát. 

  
Egymillió euróból újult meg a komáromi Központi erőd újabb része 
2023. december 21. – felvidék.ma 

Befejeződött az észak-komáromi Központi erőd közel egymillió eurós fejlesztése, melyet 

„KOMFORT- az észak- és dél-komáromi erődrendszer közös fejlesztése” elnevezésű pályázat 

vezetőpartnereként nyújtottak be még három éve. A projekt december 21-ei zárórendezvényén 

részletesen bemutatásra kerültek a 2021 júniusától tartó fejlesztés tervei, megvalósítása és 

eredményei, melyek az Európai Regionális Fejlesztési Alap társfinanszírozásával valósul meg. 

Keszegh Béla, Észak-Komárom polgármestere úgy fogalmazott, ennek a beruházásnak 

köszönhetően már 2024 nyarától rendezvényhelyszínként is üzemelhet a Központi erőd. A 

rendezvényen Vizeli Csaba, a Monostori erőd Nonprofit Kft. ügyvezető igazgatója számolt be a 

szlovák–magyar határon átnyúló közös projekt Dél-Komáromot érintő fejlesztéséről, mely 

során az erődrendszer újabb erődje, az Igmándi erőd újul meg és válik korszerű közösségi, 

kulturális térré. Bara Zoltán, a Pons Danubii ügyvezető igazgatója elmondta, míg 

Magyarországon az erődrendszer jelentős állami beruházásoknak köszönhetően szinte teljesen 

megújult, addig Szlovákiában sokkal szerényebb az az állami támogatás, amelyet az 

erődrendszerre lehet fordítani. Bizakodva mondta, az új, idegenforgalommal foglalkozó 

minisztérium létrejötte talán kedvező fordulatot jelenthet az UNESCO Világörökség 

várományosainak listáján is szereplő komáromi erődrendszer számára. 
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Gyimesi: A kormány legitim joga megszüntetni az Speciális Ügyészséget. 
Korčokot nem támogatjuk az elnökválasztáson 
2023. december 21. – körkép.sk 

Miközben a Magyar Szövetség egykori Összefogás platformjához tartozó liberális politikusai 

(köztük Orosz Örs, a párt alelnöke) nemrég a kormányellenes tüntetéseken álltak ki a Speciális 

Ügyészség megszüntetése ellen, addig Gyimesi György, a párt másik alelnöke a SITA 

hírügynökségnek adott interjújában a kormány döntése mellett érvelt. Gyimesi elmondta, hogy 

a demokratikusan megválasztott új kormánynak legitim joga eltörölni a Speciális Ügyészséget, 

tekintettel arra, hogy azt nem alkotmányos többséggel hozták létre bő húsz évvel ezelőtt. A MSZ 

alelnöke kijelentette, hogy a magyar párt biztosan nem fogja támogatni Ivan Korčok volt 

külügyminisztert és amerikai szlovák nagykövetet az elnökválasztási kampány második 

fordulójában sem. Mint fogalmazott: „Úgy gondolom, hogy Korčok a Progresívne Slovensko és 

a Denník N balliberális lap jelöltje, ő nem polgári jelölt, ő egy olyan szűk érdekcsoport jelöltje, 

amely azt hiszi magáról, hogy a nemzet elitje. (…) Ivan Korčok túlságosan arrogáns és beképzelt 

ember ahhoz, hogy az átlagpolgárral úgy beszéljen, ahogy az egy átlagpolgárral szemben illik.” 

 

Grendel Gábor 7 órán keresztül szólalt fel a parlamentben 
2023. december 21. – körkép.sk, Új Szó 

Maratoni felszólalásokkal próbálja az ellenzék sarokba szorítani a kormánykoalíciót a 

parlamentben. Időhúzásra játszanak, hogy felszólalásaikkal blokkolják a jövő évi költségvetés 

elfogadását, azért, hogy meghátrálásra kényszerítsék a kormány a Speciális Ügyészség 

megszüntetése kapcsán. Grendel Gábor (Slovensko/OĽANO) egyéni csúcsot döntött, több mint 

7 órán beszélt a parlament előtt. A parlament egész éjjel dolgozott, ez már önmagában is 

rendkívüli hírnek számít. Az egyes pártok „műszakokban” vannak jelen a parlament 

üléstermében, a HLAS képviselői hármasával, a smeresek hatosával „virrasztanak” néhány 

órás váltásokban. A kormánypártok nem akarják magukra hagyni az ellenzékieket az 

ülésteremben, mert koalíciós képviselők nélkül az ellenzékiek elfogadhatnak egy indítványt az 

ülés elnapolásáról, és akkor csak másnap ül össze újra a parlament.  

 

10 milliárdon felül Szabadka 2024-es költségvetése 
2023. december 21. – Vajdasag.ma 

Elfogadta Szabadka 2024-es költségvetését csütörtöki ülésén a városi képviselő-testület. A 

tervezett költségvetés teljes összege 10 milliárd 376 millió dinár, ami a nemrég elfogadott 

2023-as pótköltségvetéshez képest 9,36 százalékkal több. A bevételek és jövedelmek teljes 

mértékben lefedik a tervezett kiadásokat és költségeket, hangzott el az ülésen. Dr. Pásztor 

Bálint, a képviselő-testület elnöke előzetes sajtótájékoztatóján a büdzsé tervezetéről elmondta, 

hogy az fejlesztő jellegű. A bevételek oly módon lettek tervezve, hogy lefedjék a kiadásokat és 

költségeket. A terv az, hogy egyes projektek a következő év folyamán befejeződnek. 
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Vučić: Egy év múlva 75 perc alatt juthatunk el Belgrádból Szabadkára, ezek nagy 
változások 
2023. december 21. – Vajdasag.ma 

Aleksandar Vučić szerb elnök ma kijelentette, hogy amikor megnyílik a Belgrád és Szabadka 

közötti gyorsvasút – vagyis egy év múlva – a polgárok csupán 75 perc alatt juthatnak el vonattal 

Szabadkára, és miután a magyarok befejezik a saját szakaszukat, akkor 2 óra 40 perc alatt 

Budapesten lehetnek. „Ezek nagy változások Szerbia polgárai, országunk egésze számára”, 

emelte ki beszédében Vučić, miután meglátogatta a Verbász melletti vasúti völgyhíd befejező 

munkálatait. 

 

A legjobb kirándulási élményekért cserébe ajándékot adott az MNT 
2023. december 21. – Vajdasag.ma 

A Magyar Nemzeti Tanács az őszi időszakban osztálykirándulást szervezett Újvidékre és 

Belgrádba a vajdasági magyar általános iskolák harmadikos és negyedikes tanulói számára, 

majd arra kérte a kirándulókat, hogy a saját szemükkel látott és tapasztalt dolgokat készítsék 

el egy pannóra, mellyel egy pályázaton vesznek részt. Az MNT Hivatalába 87 pályamunka 

érkezett. Az eredményhirdetés után az MNT képviselői személyesen juttatták el a 

nyereményeket a díjazottaknak. 

 

Egy régre nyúló hagyomány újjáélesztői 
2023. december 21. – Magyar Szó 

A zentagunarasi Gracza János Színjátszó és Irodalmi Egyesület egyik fő céljának a népi 

hagyományok őrzését és ápolását tekinti – a népdal, a néptánc és a népi muzsika által 

törekednek a magyar kultúra, illetve nyelv megtartására és annak továbbadására. Az 1991-ben 

alakult egyesület elnöke, Nagy Bozsik Angéla elmondása szerint a betlehemezés szokása 

egészen az egyesület megalakulásáig nyúlik vissza, ezt a szép szokást Bencsik Katalin, az akkori 

elnök asszony és Major Imre elevenítették fel oly módon, hogy betértek olyan házakba, ahol 

fogadták a betlehemeseket, ezt a szokást a fiatalabb generáció örömmel folytatja. 

 

Díjazták az év sportolóit Szabadkán 
2023. december 21. – Pannon RTV 

Az utánpótlás versenyzők közül Ördög Iván, a Spartacus súlyemelője, junior kategóriában a 

kick-box-os Milica Despotović a legjobb, Ali Arsalan, a Spartacus birkózója pedig a felnőttek 

között érdemelte ki a kitüntetést. A sportegyesületek sorában az első helyet a Spartacus Női 

Labdarúgó Klub szerezte meg. 
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https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29221/Vucic-Egy-ev-mulva-75-perc-alatt-juthatunk-el-Belgradbol-Szabadkara-ezek-nagy-valtozasok.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29220/A-legjobb-kirandulasi-elmenyekert-cserebe-ajandekot-adott-az-MNT.html
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/topolya/a.301315/Egy-regre-nyulo-hagyomany-ujjaelesztoi
https://pannonrtv.com/rovatok/sport/dijaztak-az-ev-sportoloit-szabadkan
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Az ukrán védelmi miniszter jövőre mozgósítaná a külföldön tartózkodó ukrán 
férfiakat 
2023. december 21. – MTI, Mandiner  

A 25-60 év közötti, külföldön tartózkodó ukrán férfiaknak jövőre jelentkezniük kell az Ukrán 

Fegyveres Erők toborzóközpontjainál, ellenkező esetben szankciókat alkalmaznak velük 

szemben - figyelmeztetett Rusztem Umerov védelmi miniszter csütörtökön, nyugati 

újságíróknak nyilatkozva. "A Németországban élő, katonai szolgálatra alkalmas ukránoknak 

jövőre meg kell erősíteniük az ukrán hadsereget. Szankciókat fogunk alkalmazni azokkal 

szemben, akik nem tesznek eleget ennek a követelménynek" - mondta a tárcavezető a német 

Welt televíziónak és a Bild lapnak, illetve a Politico brüsszeli kiadványnak adott interjújában, 

amelyet az Ukrajinszka Pravda hírportál szemlézett. Umerov úgy fogalmazott, hogy 

"meghívást" küldenek a külföldön tartózkodó ukrán hadköteleseknek, részletekbe azonban 

nem bocsátkozott, és azt sem árulta el, milyen szankciókkal akarják sújtani azokat, akik nem 

tesznek eleget ennek a "meghívásnak". A Welt internetes oldalán emlékeztet arra, hogy az 

ukrán hadsereg további 450-500 ezer katonát akar mozgósítani az orosz invázió 

visszaverésére. Ennek a lépésnek a pénzügyi és politikai feltételei azonban még nem 

tisztázottak, Volodimir Zelenszkij elnök pedig "érzékeny kérdésnek" nevezte a mozgósítást - 

írták. 

 

Viktor Mikitával tárgyaltak az egyházi vezetők 
2023. december 21. – Kárpátalja 

Viktor Mikita, a megyei katonai adminisztráció vezetője december 21-én találkozott Kárpátalja 

egyházi felekezeteinek vezetőivel. A kormányzó megköszönte munkájukat, ezenkívül beszéltek 

a felekezetek helyzetéről, s együttműködési kérdésekre is kitértek. „Fontos megőrizni 

nyugalmunkat, és tartani a kapcsolatot egymással folyamatosan. Mindannyian példák vagyunk 

a hívek számára, törődünk a társadalommal és azzal, hogy az ellenség ne foglalja el szívünket 

és lelkünket. Együtt imádkozunk mindenkiért, aki megvéd minket az ellenségtől. Hitünk erős 

és rendíthetetlen, mert a jóság és a szeretet mindig győz!” – írt a kormányzó. 

 

Négy férfi próbált átszökni a Tiszán 
2023. december 21. – karpatalja.ma 

Nyolc katonakorú férfit tartóztattak fel Kárpátalján határsértés elkövetésének gyanúja miatt. 

Erről a határőrség írt csütörtökön a Facebook-oldalán. Az ukrán határőrség munkácsi 

kirendeltségének munkatársai Újlaktól nem messze, a Tiszánál négy katonakorú ukrán 

állampolgárt fogott el hajnali háromkor. Az elfogottak között kettő kárpátaljai volt. Egy 

habszivaccsal feltöltött felfújható gumicsónakkal akartak átkelni a Tiszán. „Segítőiknek” 

fejenként 2 000 eurót fizettek az életveszélyes alkalmatosságért. A segítők kilétére nem derült 

fény. 
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https://mandiner.hu/kulfold/2023/12/az-ukran-vedelmi-miniszter-jovore-mozgositana-a-kulfoldon-tartozkodo-ukran-ferfiakat
https://mandiner.hu/kulfold/2023/12/az-ukran-vedelmi-miniszter-jovore-mozgositana-a-kulfoldon-tartozkodo-ukran-ferfiakat
https://karpataljalap.net/2023/12/21/viktor-mikitaval-targyaltak-az-egyhazi-vezetok
https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/negy-ferfi-probalt-atszokni-a-tiszan/
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Karácsony Kárpátaljáért  
2023. decembeer 21. – karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Ifjúsági Szervezete a Határtalanul a Magyar 

Fiatalokért közösen szervezett jótékonysági eseményt Budapesten. Az eseménynek otthont adó 

Kárpátaljai Szövetség székházában összegyűlt fiatalság a munkácsi gyermekkórház részére 

szervezett adománygyűjtő akciót. A Határtalanul a Magyar Fiatalokért szervezete nem csupán 

minden erejével, de lényeges anyagi támogatással is kiveszi a részét a jótékonykodásból. A 

rendezvényen fellépett a Sodró és a Kárpátalja Néptáncegyüttes, akik előadásában a magyar 

népzene és tánc mellett megelevenedtek a ruszin, zsidó és szlovák nemzetiségek vidékünkre 

jellemző népzenei világa, továbbá az adventi ünnephez kapcsolódva erdélyi kántáló énekek is 

felcsendültek. Az eseményen 2 millió 53 ezer 500 forint, 170 euró és 130 hrivnya gyűlt össze. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=173285&lang=hu

